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,rCzy nasze bezpieczefistwo jest zagroilone?"

Sytuacja w Sluibie Wipziennej
w kontek6cie dokonanych przez rzqd cig6 budietowych

oraz zapowi edzi
odebrania uprawniefi emerytalnych funkcjonariuszom.

Stu2ba Wigzienna - jako jedyna spoSr6d reprezentowanych dzisiaj
shrzb mundurowych - nie jest podlegla ministrowi spraw wewngtrzrych
i administracji.

Stanowi*y, obok: sqdownictwa i prokuratury, element wymiaru
sprawiedliwoSci, podlegty ministrowi sprawiedliwoSci. Ale nawet na stronie
internetowej Ministerstwa SprawiedliwoSci trudno jest znale26, o tym jakas
merytorycznq informacjg. Swiadczy to migdzy innymi o truOy.yjnym
iuz sposobie postrzegania i traktowania wigziennictwa, przez niekt6rych
ministerialnych urzgdnik6w, jako gorszego i wstydliwego partnera.

Ma to niestety bezpoSrednie przelohenie tabe na brak wlaSciwego
rozumienia aktualnych potrzeb wigziennictwa, zar6wno tych organizacyjnych,
jak i finansowych. Dlatego tez, najczEsciej sami, musimy boryka6 sie z
najbardziej istotnymi problemami, migdzy innymi takimi jak:

o perrnanentne przeludnienie jednostek penitencjarnych, utrzymuj4ce
sig stale juz od szeregu lat,

o brak wystarczajqcej kadry, zar6wno dla zabezpieczenia ochronnego
obiekt6w, juk r6wniez dla zwiEkszenia bezpieczefistwa osobistego
funkcjonariuszy,

o ci4gle lvystQpujqcy problem braku rekompensowania wypracowanych
przez funkcj onariuszy nadgod zin,

o postqpujQca pauperyzacja stanu techniczlego wigkszoSci budynkow
penitencjarnych i administracyjnych, czgsto mieszczqcych siQ w
obiektach zabykowych, przejmowanych na potrzeby wigziennictwa
w poprzednich stuleciach.

Wprawdzie, w okresie poprzednich 3-4 lat, podjgto pr6by lagodzenia
powyzszych problem6w, ale niestety bVtV one niewystarczajqce, a ostatnie
decyzje rzqdowe o blokadzie Srodk6w finansowych, powaznie zagraaaj4 ich
dalszej realizacji.
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Utrzymujqce sig znaczrrc przeludnienie areszt6w Sledczych i zaklad6w
karnych to od lat jeden z gl6wnych problem6w polskiego wigziennictwa.
Jednym ze sposob6w jego zlagodzenia byto przyjgcie rzqdowego
,,Programu pozyskania 17 000 miejsc w jednostkach orgarrizacyjnych
wiEziennictwa w latach 2006-2009". Obok procesu przeksrtalcania
dotychczasowych pomieszczeri niemieszkalnych na cele dla osadzonych,
realizacja tego programu zaldadala tak2e budowE nowych obiekt6w
penitencjarnych oraz adaptacjg budynkow przejmowanych przez
wiEziennictwo. Ten proces mial sig zakonczyc wlaSnie w biez4cym roku.
Niestety aktualne decyzje rzqdowe, o blokadzie Srodk6w finansowych,
odsuwajq termin zakohczenia poszczeg6lnych inwestycji na lata przyszle.
Negatywne skutki tej decyzji latwo jest jednak przewidziet juzteraz:

o zatrzymanie procesu pozyskiwania dodatkovvych miejsc
zakwaterowania spowoduje dalszy wzrost przeludnienia AS i ZK.
Jest to dla nas szczegolnie niepokojqce gdyz aktualne dane
statystyczne Swiadczq o prawie siedemnastokrotnym wzroScie
liczby przyjmowanych wiEzri6w, w por6wnaniu do analogicznych
okres6w pierwszego kwartatu w latach ubiegtych,

. skutecznie utrudniona bgdzie realizacja wyroku Trybunalu
Konstytucyjnego, ktory potwierdzil kodeksowe gwarancje
zapewniajqce osadzonym 3m2 minimalnej powierzchni
mieszkalnej,

o wstrzymanie prac inwestycyjnych na rozpoczgtych juz placach
budowy spowoduje koniecznoS6 wydatkowania dodatkolvych
Srodk6w finansowych, na wstrzymanie procesu ich bieZ4cej
dekapitalizacji oraz na ponowne ich uruchomienie w przyszlo6ci,

o znacznie poglgbiony zostanie proces niszc zenia dotychczasowych,
starych i nie remontowanych od lat, obiekt6w penitencjarnych.

Decyzja o ograniczeniu Srodk6w finansourych na wydatki majqtkowe
w budiecie Slu2by Wipziennej na 2009r. grozi zapa5ciq finansowq
jednostek penitencjarnych jui w okolicach lipca/sierpnia br.
Taki scenariusz zagrohen mozna bylo uslyszed, z ust wszystkich
dyskutant6w, na rocznej odprawie dyrektor6w jednostek, kt6ra odbyla sig
przed trzema tygodniami. Ta niepokoj4ca analiza wynika zar6wno:

o z niedoszacowania wydatkow mai4tkowych o ponad 148 mln. zl.
ju? na etapie tworzenia ustawy budzetowej na 2009r.,

o z zablokowania wydatk6w nabiehecq dzialalnoSd wigziennictwa na
og6lna kwotE ok. 194 mIn. zl.,

o z dodatkowego obci4zenia tegoroc znych wydatk6w,
zobowi qzaniarrri wynikaj4cymi z nie przekazania przez budZet
paristwo, w grudniu ubieglego roku, kwoty prawie 30 mln. zl.

Co lqcnie daje astronomicznq - jak na mozliwoSci i warunki Stuzby
WiEziennej brakuj4cq kwotE 372 mln. zl., czyli praktyczrrie polowg
rzeczywi stych potrzeb.
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Powyzsze dane nie uwzglgdni ajq realnej gro1by wzrostu cen zywnoSci,
1ek6w, material6w i uslug - kt6re mogq nastqpi6 w trakcie roku - co
spowoduje przyspieszenie zapaSci finansowej o kolejne miesiqce. Taki
stan rzeczy grozi nie tylko brakiem mozliwo6ci realizowania ustawovvych
zadan i obowi4zk6w przez Sluzbg Wigzienn% ale moZe doprowadzi6 do
zbiorowych protest6w os6b przebywajqcych w aresztach i zaldadach
karnych. Spoleczne i finansowe skutki takiego scenariusza mogQ. by6
ogromne, a skutki moralne juz nieodwracalne.

Wspomnialem na wstgpie, 2e Sluzba Wigzienna jest jednym z trzech
filar6w resortu sprawiedliwo5ci. Wspomnialem tak2e o tym, 2e czgsto
traktowani jesteSmy w tym ministerstwie po macoszemu. Dowodem na
to jest takhe fakt, i2 przypomina siQ o nas gl6wnie w okresie potrzeb
oszczEdnoSciowych ministerstwa. Tak byto w grudniu ubieglego roku,
kiedy prawie 85% ciEd budZetolvych odbylo siQ kosztem wydatk6w
wiEziennictwa, kt6re stanowi przeci e2 jedynie 25Yo budzetu tego resortu.
Podobny mechanizm znalazl zastosowanie takie w tegorocznych planach
oszczgdnoSciowych, kt6re gl6wny wysilek oszczgdnoSciowy ponownie
oparly na budZecie Sluzby Wigziennej, nie dotykajqc r6wnie drastycznie
ani wydatk6w sqdownictwa ani prokuratur. Widoczrie finansowi
decydenci w ministerstwie sprawiedliwoSci nadal holdujq starej zasadzie:
,,sprawiedliwie to nie znaczy po r6wno".

W zwiapku z bardzo trudnq sytuacjq finansow% na wszystkie jednostki
wigzienne nalozony zostal obowiqzek szeroko zakrojonych dzialan
oszczgdnoSciowych. Jednak2e w dluZszej perspektywie czasu dzialania te
mogq. przynieS6 odwrotne, od zaldadanych, efekty. I tak, obok zagroaen,
o ktorych wspomnialem wczeSniej, .nieuniknione bedzu

o koniecznoS(, zaci4gania zobowiqzah finansowych, juz w II polowie
2009 roku, jednakZe najprawdopodobniej bedq to juz kwoty vtyasze
ni?te wynikaj qce z aktualnej blokady 5rodk6w,

o brak ptynno6ci finansowej spowoduje utratg dotychczasowych
tanich rynk6w zaopatrzenia. Aktualnie aresrty i zaklady karne
generalnie zaopatrujq siQ w 4rwnoS6 w miejscowych matych
piekarniach, masarniach, czy mleczarniach. Zaldady takie nie
bgdq jednak w stanie same udZwign46 cipharu zadtuaenia
wigziennictwa, co wymusi koniecznoSi pozyskiwania drozszych
ir6del zaopatrzenia,

o postgpowa6 bgdzie proces zadluhania siQ wigziennictwa wobec
dostawc6w energii elektrycznej, cieplnej, gazu i wody - mogqce
doprowadzil do ograniczeniao a nawet, wstrzymania tych dostaw.

Konsekwencjq takich dzialar[ bpdzie niewqtpliwie pogorszenie
warunk6w bytowych skazanych i tymczasowo aresztowanych, ale
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takLe pogorszenie stanu bezpieczeristwa samych jednostek
penitencjarnych i zatrudnionych w nich funkcjonariusry orarz
pracownik6w cywilnych. O groZnych spoleczrych skutkach takiego
stanu rzeczy wspomnialem ju? wcze6niej .

Innym, niezwykle niebezpiecznym efektem decyzji o blokadzie czE5ci
Srodk6w budzetowych, jest drastyczrrc ograniczenie realizacji szkoleri
i doskonalenia zawodowego funkcjonariuszy. Ma to szczeg6lne
znaczenie dla utrzymania wlaSciwego stanu bezpieczerlstwa jednostek
penitencjarnych, gdy? a2 40o/o funkcjonariusry to osoby legitymujqce
sig minimalnym sta2em slu2by, ponDej 5 lat, od ktorych trudno
jest oczekiwa6 umiejgtnoSci szybkiego i prawidlowego reagowania
w sytuacjach zagrohenia. Ten niekorzystny stan rzecry pogtgbia
dodatkowo fakt, i2 Stu2ba Wigzienna jest formacj4 mundurowfo kt6ra
jako jedyna nie zostala objgta w latach poprzednich ,,Programem
modernizacyjnyffi", w oparciu o kt6ry mieliSmy dokonai zakupu
uzbrojenia oraz sprzetu i wypostLzenia specjalnego. Planowany byl takZe
zakup i mode rnizacj a zabezpieczen techniczno-ochronnych. To wszystko
jednak ,,spalilo na panewce", pogarszajqc drastyczrie (i tak juz trudnA)
sytuacjg Stu2by Wigziennej w tych aspektach.

Na zakonczenie chcialbym siQ odnie5d tal<ze do problematyki nriany
dotychczasowej ustawy emerytalnej. Nie chcg powtarzat wszystkich
uwag i argument6w, kt6re uslyszeliSmy z ust moich przedm6wc6w,
z innych sluzb mundurowych gdy? sq one wsp6lne tal<ze dla
funkcjonariuszy Stuzby Wigziennej. Pragng jedynie zwr6ci6 uwagQ na
kilka waznych aspekt6w, moze tylko trochE w innym kontekScie.

Ci4gle styszymy z ust pomyslodawc6w, kolejnych koncep cji czy zaloaeft
do zmiany tej ustawy - 2e gl6wnym powodem proponowanych zmian
jest wydtuzenie realnego stazu sluZby funkcjonariuszy. Co w prryszloSci
ma pr zyn i e S 6 zrraczrre koruyS c i fi nan sowe d I a bud Zetu P aristwa.
Dodatkowym argumentem jest perspektywa wyhszej ptacy dla tych
funkcjonariuszy.
Zar6wno pod jednym, jak i drugi pomyslem mozemy sig Smialo podpisad,
gdy? orgarizacje rwiqzkowe, reprezentujqce tych funkcjonariuszy,
od lat zabiegajqprzecie? o to samo. W takim raziew crymtkwi problem?

Ot6z tkwi on w merytorycznym i realistycznympodejSciu do tego samego
problemu. My zwiqzkowcy sami jesteSmy funkcjonariuszarrri i pracujemy
poSr6d nich. W przeciwieristwie do ministerialnych urzqdnik6w zf,ramy
ich codzienne bolqczki, potrzeby i oczekiwania.
Moi przedm6wcy juL wczeSniej obalili mit przechodzenia na zaopatrzenie
emerytalne po przepracowaniu jedynie 15 lat sluzby. Nikt prry zdrowych
zmyslach oczywiScie jeZeli mu pozwoli na to zdrowie frzyczne i
psychiczne - nie odchodzi na niepewny los, z emerytur4 ok. 1000 zl.,
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kt6ra z roku na rok jest relatywnie mniejsza. Kahdy got6w jest zostai w
sluZbie dtuzej i otrzymywad wyhsze dochody, o kt6rych m6wiq ruqdzqcy.
Ale niestety oni tylko o tym m6wi4 !

Mowiq takae, 2e chcq tylko zwiEkszy6 wiek odchodzenia przez nas ze
shrzby, ale tak naprawdq to chcq zn cznie skr6ci6 wiek naszego Lycia,
bo praktycznie tylko na tym mozna rzecrywi5cie i wyli czalnie
zaoszczgdzic. Osobom nie zyjqcym emerytury przecie? placi6 juz nie
trzeba. Dlatego teL perspektywa odebrania nam 2-3 lat irycia jest
finansowo bar dzo kuszqca.
Dzisiaj , przy aktualnej ustawie emerytalnej , zezwalajqcej na wczeSniejsze
odchodzenie ze sluzby Sredni wiek Lycia emeryta mundurowego
(prrynajmniej w StuZbie Wigziennej) to jedynie 6l lat. My nawet
(Srednio biorqc) nie dozywamy wieku emerytalnego okreSlonego dla
systemu powszechnego.
Na takim wlaSnie problemie winni skupi6 siQ decydenci, aby stworzy6
zdrowe i bezpiecrae warunki stuZby, pomralajqce nam stuzy6 relatywnie
dtu2ej. I takie sq,powszechne oczekiwania funkcjonariuszy.

Przed tygodniem, na pol4czonym posiedzeniu sejmowych komisji
SprawiedliwoSci i Praw Czlowieka oraz Spraw Wewngtrnrych i
Administracji, przedstawiciele pomyslodawc6w zriany ustawy
emerytalnej uzywali argumentu zrraczrrego zmniejszenia siQ liczby
funkcjonariuszy odchodzqcych na emeryturE w ostatnich trzech latach.
Dane te dotyczyty zar6v,mo koleg6w z Policji, Strazy Granicznej i Strazy
Pozarnej. Niestety nie przedstawiono merytorycnrych argument6w,
majqcych realny wplyw na tak4 sytuacje w tych slu2bach.
Gdyby dodatkowo posluzono siQ danymi statystycznymi, dotyc zqcymi
funkcjonariuszy Stuzby Wigziennej, argumenty same cisnEtyby siQ na
usta.
W latach 2007-2009 funkcjonariusze stuzb podlegtych ministrowi spraw
wewnQtrznych i administracji objgci zostali rzqdowym ,,Programem
modernizacji" tych sfuzb. Jednym z istofirych element6w tego programu
byta ustawowa gwarancja wzrostu plac w kolejnych latach. Czyli to, co
zdaniem zwirykowc6w, jest realna zachgtq do dalszego pozostawania w
sluzbie.
W tym samym okresie (iak wspomnialem ju? wczeSniej) podobny
,,Program modernizacji" nie zostal wdrozony jedynie w Slu2bie
Wigziennej. Wywolalo to niepewnoSd finansowe naszych funkcj onariuszy
i spowodowalo, 2e liczba os6b odchodzqcych na emeryturQ pozostala na
takim samym -bardzo wysokim - poziomie.
Jeszcze piei lat temu liczba funkcjonariuszy Sluzby WiEziennej
odchodzqcych coroczlie na zaopatrzenie emerytalne wynosila okolo 680
os6b, a w ostatnich latach liczba ta osi4gngla wielkoS6 prawie 1200 os6b.
Jest wigc bardzo zblihona do iloSci funkcjonariuszy Policji odchodzqcych
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na emeryturQ, mimo iz jesteSmy formacjq prawie pigciokrotnie mniej
licznqniz Policja.

Wnioski nasuwajq siE same. Chcqc nealizowa6 rz4dowe haslo: ,,dluisza
slu2ba za wyilsz4 placp" naleiry - w miejsce prac nad zmianqustawy o
zaopatrzeniu emerytalnym - rozpoczq| pilne prace nad zmianqniekt6rych
uregulowari w poszczeg6lnych ustawach pragmaty czrrych, dotyc zqcych
aspekt6w placowych funkcjonariuszy. Ale przede wszystkim naleiry
skorzystai z pozytylvnych doSwiadczen wynikaj4cych z realizowania
dotychczasowych,,Ustaw modernizacyjnych", kontynuuj4c te programy
we wszystkich sluzbach mundurowych.
Tylko takie podejScie do powyzszych problem6w pozwoli osiqgnqd
zaHadane cele i przynieS6 realne (a nie tylko winualne) oszczgdno6ci w
budzecie Paristwa, i to w kr6tkim okresie czasu.
Taki proces zmian uzyska takhe peln4 akceptacjg wszystkich zwiryk6w
zawodowych, co ma niebagatelne znaczenie dla utrzymania spokoju
spolecmego oraz porzqdku i bezpieczefstwa Paristwa.


